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Feljegyzés a Szabolcs-Szatmár-Bereg megyei Éghajlatváltozási Platform 

kerekasztal-beszélgetéséről 

Helyszín: Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Önkormányzat Megyeháza, Bessenyei Nagyterem 

Időpont: 2017. június 12. 

A beszélgetés témája: műszaki tudomány és klímavédelem kapcsolata 

 

 

Dr. Kovács Zoltán - Nyíregyházi Egyetem 

• Vitaindító előadást tartott a műszaki tudomány és klímavédelem kapcsolata témakörben, 

melyben az alábbi főbb témákat részletezte: 

o A csapadékeloszlás térbeli és időbeli eloszlása 

o Biodiverzitás csökkentése 

o Globális átlaghőmérséklet változása (Magyarország éves középhőmérséklete) 

o Nyári átlagos napi csapadékintenzitás változás 

o CO2 kibocsátás 

o Öntözési módok a mezőgazdaságban 

o Jégkár, jégeső kialakulása és elhárítása 

o Fagyvédelem gyümölcsösökben 

o Energiamegtakarítás, energiahatékonyság, energiatermelés 

 

A kerekasztal-beszélgetés résztvevőinek hozzászólásai az előadáshoz:  

 

Szuhóczky Gábor - Integráció a Minőségi Fejlesztésért Alapítvány 

• Megköszönte az előadást. 

• Felvázolta a kerekasztal megbeszélés 2 témakörét: 

1. A klímaváltozás negatív hatásait befolyásoló jogszabályi környezet módosítása, 

javaslatok megfogalmazása. Ezzel kapcsolatban elmondta, hogy különböző 

jogszabályokat módosítani kellene, ami nyilván nem 1-2 hónap alatt valósulhat meg. 

2. A klímaváltozáshoz történő alkalmazkodást elősegítő együttműködési javaslatok, 

további bevonható célcsoportok. A témához kapcsolódva elmondta, hogy van 

lehetőségünk arra, hogy különböző újabb csoportokat vonjunk be a klímaváltozás 

témakörébe. Nekünk fontos, hogy a folyamatosan növekvő hőmérséklet csökkenjen. 

Azok a témák, amelyet intézetigazgató úr felvetett, fontosak. 

• 1. témakörhöz kapcsolódóan kiosztott anyagot elrettentésként küldi, hogy ma, ha 

kiserőművet szeretnénk létesíteni, milyen hivatalokat kell végigjárnunk azért, hogy 

működhessen. 

• Megkérdezte, hogy van-e javaslat valamelyik témához. 

 

Szakács Balázs – Nyírtávhő Kft. 

• Jelezte, hogy a levegőtisztaság és a hulladékgazdálkodási törvény befolyásolja a 

munkájukat, folyamatosan figyelemmel kísérik a törvényt. Ártalmatlanítják a veszélyes 

hulladékot, viszont ezt jogszabályban módosítani nem lehet. 
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Szuhóczky Gábor - Integráció a Minőségi Fejlesztésért Alapítvány 

• Van-e ami bonyolult? Hatékonyság javítás lehetséges? 

 

Szakács Balázs - Nyírtávhő Kft. 

• Az engedélyek, módosítások ára befolyásolja, ez változást hozhat. 

 

Helmeczy László - Záhony Város Önkormányzata 

• Jelezte, hogy hasznos lenne a város szempontjából lakossági ösztönzés, mert nem igazán 

érdekelt a lakosság, hogy szelektíven gyűjtsön hulladékot vagy napelemet használjon. Ebben 

kérné a segítséget. 

 

Szakács Enikő - ENEREA 

• Elmondta, hogy az ENEREA Kft. leginkább megújuló energiaforrás pályázatokkal 

foglalkozik és más pályázatokba is igyekeznek a zöld szemléletet érvényesíteni. 

 

Sarkadi Zsolt - Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Kereskedelmi és Iparkamara 

• Elmondta, hogy pályázati tanácsadással is foglalkoznak és a Megyei Éghajlatváltozási 

Platform tagjaként a stratégiával kapcsolatos eredményeket, klímaváltozással kapcsolatos 

információkat igyekeznek minél szélesebb körben megismertetni (megyei szinten).  

 

Belinszky Katalin - Kisvárda Első Közösségi Nonprofit Oktató Kft. 

• A felmerült témakörökkel kapcsolatosan a véleménye, hogy nehéz egy olyan térségbe 

eljuttatni az emberekhez a klímavédelemmel kapcsolatos dolgokat, ahol szegényebbek 

laknak. Javaslata, hogy a klímaváltozással kapcsolatban a digitális programhoz 

csatlakozzunk, amit a kormányt kiírt. Meg kell találni, hogy ki a célcsoport. 

• Jelezte, hogy a jogi háttérben meg kellene jelennie a világosságnak és az egyszerűségnek. 

Egyetemi oktatásban van jelen, ahol fontos az infrastruktúra kialakítása, valamint fontos, 

hogy a hallgatók találkozzanak az eszközökkel. Véleménye szerint a szemléletformálásnak 

gyerekkorban el kell kezdődnie, a környezetvédelem szeretete fontos a klímatudatosság 

kialakítása érdekében. Az erdőtelepítéseket, illetve a folyamatos növényborítottságot 

fontosnak tartja, aminek szintén meg kell a jogi hátterét alapozni. 

• Elmondta, hogy a vízfogyasztásról, szennyvízelvezetésről kataszter készítés lakossági és 

intézményi szinten is fontos lenne. 

• Jelezte, hogy az új kártevők, kórokozók ellen védekezni kell. 

• Fontosnak tartja az emberek hőséghez való alkalmazkodó képességének kialakítását. 

• Partnerei jelezték, hogy a stratégiai fórumon szeretnének a jövőben is együttműködni. 

 

Rácz Éva - Gyerecsak Egyesület 

• Elmondta, hogy 200 kisgyermekes családdal vannak kapcsolatban az egyesület révén. 

Fontos lenne meghatározni, hogy lakossági és közösségi szinten hogyan lehetne hatékonyan 

elősegíteni a tájékoztatást.  

 

Szuhóczky Gábor - Integráció a Minőségi Fejlesztésért Alapítvány 

• Célként határozta meg a lakossághoz való eljutást. Olyan alacsony képzettségű, mély 

szegénységben élő családokhoz is szeretne eljutni, ahol a higiénia is kérdés, nem csak a 

klímaváltozás. 
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• Elmondta, hogy a múlt héten energianövények megtekintésére és energia gépjárművek 

használatára volt lehetőség az alapítványnál. Fontosnak tartja, hogy az emberekben 

gondolatváltozás induljon meg a klímaváltozást illetően. 

 

Barta István - Bio-Genezis Kft. 

• Pontos ütemterv készítést javasolt a napelemek energiatermeléséről. 

 

Rozinka Zsolt Illés - Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Kormányhivatal Környzetvédelmi 

és Természetvédelmi Főosztály 

• Jogszabály végrehajtóként azt látja, hogy az elmúlt években a jogszabályok végrehajtása 

elmozdult az egyszerűsítés felé. Elmondta, hogy megnőtt a civil szervezetek bevonása, 

viszont a további egyszerűsítéstől tart. Véleménye szerint nem lehet mindenhova elhelyezni 

a napelemeket, a biomasszát, a szélerőműveket, ezért nem szabad az engedélyezéseket 

lazítani.  

 

Ambrusz László - FETIVIZIG 

• Kérdésként merült fel benne, hogy hogyan érinti a klímaváltozás a térségben lévő vizeket, 

mert műszakilag lehet, hogy megvalósítható egy beruházás, de a feltételek nem biztos, hogy 

biztosítottak a vízkészlet oldaláról.  

• Véleménye szerint a csapadékeloszlással, vízvisszatartással kell foglalkozni. A területeken 

vizet kellene megtartani. 

 

Szuhóczky Gábor - Integráció a Minőségi Fejlesztésért Alapítvány 

• Úgy gondolja, hogy kevés a zöld felület, hiszen mindent aszfaltozunk. 

• Véleménye szerint a Hajdú-Bihar megye és Szabolcs-Szatmár-Bereg megye közös projektjét 

és az árvízvédelmi árapasztó projektet össze kellene hangolni, hogy mindegyik érdekelt fél 

ki legyen szolgálva. 

 

Ambrusz László - FETIVIZIG 

• Elmondta, hogy az árapasztók rekord árvizekhez készültek, hogy a védekezés biztos legyen, 

az árvízi csúcsok csökkentésére szolgálnak. Megvan a lehetőség a vízpótlásra, ez fejlesztés 

alatt áll. Elsősorban a területhasználatra utalt. 

 

Lajtos István - Nyíregyházi Egyetem 

• Véleménye szerint rengeteg hő és energia távozik el a környezetbe, hatástanulmányok 

elkészítését javasolta.  

 

Szilágyi Attila - Nyíregyházi Egyetem 

• Elmondta, hogy energiagazdálkodás tantárgyat oktat. 

• Fontosnak tartja egy információs kiadvány létrehozását a lakosság részére. A megújuló 

energia tárolása, erőművek létrehozása fontos feladat. 

• Elmondta, hogy a napelemes erőművek tulajdonosainak előre le kell adni, hogy mennyit fog 

termelni a rendszer, ezt nem tartja reális dolognak. 

• Tározós erőmű létrehozását javasolja. 

• Hasznosnak tartja a napelemek használatát, hiszen a napsugárzás hatására felmelegszenek. 

A napkollektorok elterjedését fontosnak találja lakossági szinten. 
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• Javasolta, hogy az információs füzetbe téli fűtésre vonatkozó tájékoztató is kerüljön, mivel 

vannak olyan háztartások, ahol nedves fával, hulladékkal tüzelnek, ami környezetkárosítást 

okoz. Fontosnak tartja a kazánok biztonságos üzemeltetését.  Javasolta továbbá, hogy 1-2 

évig szárítsuk ki a vizes fát, így melegebbet ad, nagyobb a fűtés értéke és nincs annyi káros 

hatása sem. 

 

Kerekes Benedek - Nyíregyházi Egyetem 

• Úgy gondolja, hogy a jogszabályi háttér bonyolult, rendezetlen. 

• A biohulladék hasznosítását, a biogáz előállítását, valamint a bioetanol előállítását nem tartja 

etikusnak, hiszen táplálékforrást használ fel. 

• Véleménye szerint a klímaváltozással foglalkozni kell. 

• A szemléletet az oktatás segítségével próbálják megváltoztatni. 

 

Rácz Imre - Nemzeti Agrárgazdasági Kamara Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei 

Igazgatóság 

• Támogatja a vízvisszatartást. 

• Fontosnak tartja az erdőtelepítést és öntözőterületek létrehozását. Azokat a fákat, amik nagy 

vízigénnyel rendelkeznek, összhangba kellene hozni a párologtatással. 

 

Belinszky Katalin - Kisvárda Első Közösségi Nonprofit Oktató Kft. 

• Elmondta, hogy az erdőtelepülés egy megvalósítási kormányprogram. Jelezte, hogy nem egy 

új dolgot, hanem egy meglévőt kezdeményezett. 

 

Feró István 

• Elmondta, nyugdíjas mezőgazdászként, fontosnak tartja az előadáson elhangzottakat.  

• Jelezte, hogy vannak c4 típusú növények, például a smaragdfa. Nincs olyan pont a 

törvényben, amely engedélyezné, hogy a gyorsan növő növények elnyernék megfelelő 

helyüket, amelyek az ő gondolatainak megfelelnek. 

• A CO2 kibocsátást csökkenteni kell, pedig van olyan növény, amely ebből él. Sok energiát 

és ismertetést igényel ez a kérdés. 

• Új szemléletmód kialakítást javasolja, oktatni kell. 

• Elmondta, hogy az édesvízkészlet csökkent. 

 

Szuhóczky Gábor - Integráció a Minőségi Fejlesztésért Alapítvány 

• Megköszönte a hozzászólásokat. 

• Jelezte, hogy június 22-én 10 órakor Kisvárdán megrendezésre kerül a következő workshop, 

melyre mindenkit szeretettel vár. A hulladékgazdálkodás lesz a fő téma. 

• Elmondta, hogy a következő platformülés 2017. szeptemberében kerül megrendezésre, 

amely keretében a Megyei Klímastratégia főbb irányvonalainak ismertetésére, megvitatására 

is sor kerül majd.  

• Megköszönte a munkát és a részvételt. 

 

 

Készítette: Ónodi Vivien 

 


